
وطن امروز  شماره 2650  5سیاسی دوشنبه 15 بهمن 1397

  درباره فضای کلی جلسات اخیر که لایحه پالرمو 
در مجمع تشخیص مصلحت نظام مورد بحث قرار 

گرفت توضیح دهید.
ببینید! الان یک دوقطبی کارشناس��ی در این 
زمینه وجود دارد و موضوعات سیاس��ی نیس��ت. 
اینکه متاسفانه در جامعه مطرح می کنند فضای 
مجمع تشخیص سیاسی شده غلط است. مجمع 
در حال حاضر در موضوعات در بالاترین س��طح 
کارشناس��ی در حال بحث و بررسی و تبادل نظر 

است. 
  هم موافقان و هم مخالفان؟

بله! الان کس��انی هستند که می گویند اگر ما 
در لوایح مرتبط ب��ا FATF عضویت پیدا نکنیم 
وضع مان بدتر می ش��ود و در مقابل کس��انی هم 
هستند که با استدلال می گویند اگر ما عضو این 
کنوانسیون ها ش��ویم اوضاع  بدتر می شود؛ چپ و 

راست هم معمولا در هر 2 طرف وجود دارد. 
  وزن استدلال  های کدام طرف بیشتر است؟

مس��اله این است که ما واقعا یک تجربه بسیار 
تلخی در برجام داش��تیم و ساده اندیشی و اعتماد 
بیجا به طرف مقابل کردیم. متاسفانه ما خودمان 
به همه قول و قرارهای مان عمل کردیم اما طرف 
مقابل به وعده هایش عم��ل نکرد. در جریان کار 
به عبارات دقت نکردیم. دوستان منتقد به لحاظ 
کارشناس��ی موضوعات��ی را الان مطرح می کنند 
که قابل توجه اس��ت. درباره این لوایح عبارات به 
گونه ای اس��ت که طرف مقاب��ل می تواند هر جور 
دل��ش می خواهد تاویل و تفس��یر کن��د. درباره 

شروط مورد بحث هم هیچ تضمینی وجود ندارد 
ک��ه رعایت ش��ود، مثل ماجرای ح��ق تحفظ که 

تضمینی برای اجرای آن وجود ندارد. 
  الان موض�وع تحف�ظ از مس�ائل اختلافی قابل 

توجه در مجمع است؟
بل��ه! این موضوع مش��خص اس��ت ک��ه این 
حق الش��رط  های قی��د ش��ده در لایحه ال��زام آور 
نیس��ت و درباره تضمین آن تردی��د وجود دارد. 
از همه مهم      تر با توجه ب��ه اینکه این لوایح وصل 
به FATF هس��تند کار سخت می شود. خب اگر 
اینها مستقل بودند طبیعتا امکان انعطاف بیشتری 
 ،FATF وجود داش��ت اما ب��ه دلیل اتصال ب��ه
س��ازوکارهای مربوط هم به کش��ورهایی که این 

لوایح را می پذیرند تحمیل می شود. 
  کدام س�ازوکارها بیش�تر مدنظر و محل شبهه 

است؟
موضوعات��ی مثل نظام بازرس��ی که توس��ط 
بازرس��ان آنه��ا انج��ام می ش��ود تح��ت نظ��ر 
تصمیم گیرندگان آن اس��ت که آنها هم دشمنان 
ما هستند. رژیم صهیونیستی، عربستان سعودی، 
آمری��کا و... ناظر هس��تند، خ��ب! اینها هر لحظه 
می توانند علیه ما گزارشی منتشر کرده و وضع ما 
را مخدوش کنند. جدا از این، FATF سازوکاری 
نیس��ت که ماموریت مش��خص و بسته ای داشته 
باش��د، اگر به رون��د تحولات آن ن��گاه کنید در 
هر دوره یک چیز جدی��دی به دایره فعالیت ها و 
نظارت  های آن اضافه ش��ده است؛ اول موضوعات 
مالی بود، بعد از س��ال 2001 موضوع تروریس��م 

هم مطرح ش��د و بعد از آن موضوع س��اح  های 
کش��تار جمعی و موش��کی اضافه شد. یک گروه 
سیاسی هس��تند که هر طور دل شان می خواهد 

به ماموریت شان اضافه می کنند. 
  پشت پرده این سازوکارهایی را که مدام اضافه 

می شود چه می دانید؟
طبیعت��ا اینه��ا ب��رای این اس��ت ک��ه برخی 
کش��ورهایی را که مورد نظرش��ان اس��ت تحت 
فش��ار قرار دهند و حس��ابی مچاله کنند. برخی 
می گویند شفافیت خوب است که ما هم استقبال 
می کنیم اما ش��فافیت عمومی در بخشی از امور 
ما برای طرف مقابل باید باش��د. در حقیقت این 
شفافیت ها برای خودمان خوب است نه اینکه قرار 
باشد تمام تبادلات و جزئیات مالی خودمان را در 
اختی��ار بیگانگان بگذاریم، آن وقت در دورانی که 
تحریم هستیم و می خواهیم تحریم  های ظالمانه 
را دور بزنیم دس��ت مان بسته است، چرا که تمام 
راهکارها را به دش��من نش��ان داده     ایم و در واقع 
خودتحریم��ی کرده     ایم و خودمان را در گوش��ه 
رینگ قرار داده      ایم. نکته مهم      تر اینکه همه اذعان 
دارند پذیرش این لوایح برای ما دس��تاوردی مثل 

کاهش تحریم ندارد.
  هم�ه که گفتید منظورت�ان همه اعضای مجمع 

تشخیص است؟
  بل��ه! همه اعضای مواف��ق و مخالف همین 

عقیده را دارند. 
  خ�ب! ب�ا این حس�اب توجی�ه موافق�ان برای 

پذیرش این لوایح چیست؟

 FATF موافقان می گویند با پذی��رش لوایح
فقط وضع ما بدتر نمی شود. جالب اینکه مخالفان 
و منتقدان این لوایح معتقد هس��تند پذیرش این 
لوایح دقیقا وضع ما را بدتر می کند، چرا که همین 
راه  های دور زدن تحریم هم که تا الان داش��ته     ایم 
 دیگ��ر نداری��م و نمی توانی��م تحریم ه��ا را دور

 بزنیم.
  همانطور که مطلع هستید اروپا از کانال تجارت 
با ای�ران تحت عن�وان Instex رونمایی کرده 
اس�ت و 3 کش�ور اروپایی در بیانی�ه خود اجرای 
آن را که البته ش�امل فروش نفت و فعلا کالاهای 
تحریمی هم نمی ش�ود مش�روط به اج�رای تمام 
مفاد  FAtF کرده   اند. این موضوع در نظر مجمع 

نسبت به پالرمو و CFt موثر خواهد بود؟
بله! اینها یک س��ری چیزها را به صورت نسیه 
ب��ه ما حواله داده  ان��د و در مقابل می خواهند نقد 

از م��ا تحویل بگیرند. باید خیلی حواس مان جمع 
باش��د. درباره اثر  گ��ذاری روی رای اف��راد، خب! 
ممکن اس��ت در بعض��ی نظرها تاثی��ر بگذارد و 
در بعض��ی هم تاثیر نگذارد ام��ا با توجه به اینکه 
مصلح��ت، دوس��وم رأی را لازم دارد خیل��ی در 

رای   گیری سرازیری نخواهد بود. 
  در جلسه شنبه گذشته، آقایان ظریف و همتی 
و خانم جنیدی چه استدلال   هایی برای قانع کردن 

اعضای مجمع داشتند؟
می گفتند ما مشکاتی داریم که اگر این لوایح 

تصویب نشود وضع مان بدتر می شود. 
  خب چه شد که رأی   گیری نشد؟

به جمع   بندی نرسیدند. چون آقای جهانگیری 
نامه ای به رهبری داده بود و مش��کاتی را در این 
زمینه مطرح کرده بود و آقا هم فرموده بودند در 

مجمع درباره آن بحث شود. 

  درباره پالرمو؟ محتوای نامه چه بود؟
بله! در نامه از رهبری خواسته شده بود پالرمو 
در مجمع تصویب شود. آقا هم اظهارنظری نکرده 
و گفته بودند در مجمع مباحث کارشناسی انجام 
ش��ود، لذا به این اس��تناد قرار ش��د همه فرصت 

داشته باشند تا نظرات شان را بیان کنند.
  چه کسانی نامه را امضا کرده بودند؟

خود آقای جهانگیری نامه را نوشته بود.
  به نظر شما اگر در همان جلسه شنبه پالرمو به 

رأی اعضای مجمع گذاشته می شد رای می آورد؟
نه!

  درباره CFt چطور؟ 
هنوز در دستور کار قرار نگرفته است، لذا باید 

بعدا درباره آن صحبت کرد.
  ممنون از وقتی که در اختیار ما گذاشتید.

موفق باشید.

 FAtF روایت حسین مظفر از بررسی لوایح مرتبط با
در جلسات اخیر مجمع تشخیص در گفت وگو با »وطن امروز«

فضای مجمع نه به پالرمو است
Instex در رأی   گیری مجمع نسبت به لوایح FAtF تأثیر چندانی نخواهد گذاشت

Instex هزینه تأمین دارو را 
20برابر می کند

محمد دهقان، نماینده مجلس شورای اسامی 
و دبیرکل جمعیت رهپویان انقاب اسامی با اشاره 
به هزینه های فعلی تامی��ن دارو در ایران، می گوید 
تامین دارو از اروپا هزینه های ارزی تامین دارو را تا 
20 برابر افزایش می دهد. دهقان در این باره به مهر 
گفت: INSTEX را می توان دام اروپا با هماهنگی 
آمریکا برای ایران خواند و گفت دامی که اروپایی ها با 
هماهنگی آمریکا برای ایران پهن کرده اند این است 
که م��ا از اروپا با ارز دولتی ۴200 تومانی محصول 
نهایی دارو را وارد کنیم. این نماینده مجلس با اشاره 
به اینکه اروپا مواد اولیه دارو ندارد، گفت: اگر هم در 
موارد محدودی داشته باش��د، اجازه صادرات آن را 
ندارد، زیرا صادرات مواد اولیه دارو از اروپا به س��ایر 
کشورها ممنوع اس��ت. دهقان تصریح کرد: اگر بر 
اس��اس این سازوکار، محصول نهایی دارو را از اروپا 
وارد کنیم، هزینه ارزی واردات دارو به کشور ممکن 
است بتدریج به حدود 20 برابر افزایش یابد و شاید 
 ایران بر اس��اس این س��ازوکار مجبور شود حدود 
۴0 میلیارد دلار ارز صرف واردات دارو به کشور کند. 
وی با تاکید بر اینکه کانال مالی اروپا هیچ ارزش��ی 
ن��دارد، گفت: اگر ایران بخواه��د از این کانال مالی 
اس��تفاده کند باید هزینه ارزی تامین مالی داروی 
خود را به 20 برابر افزایش دهد. عضو کمیس��یون 
حقوقی و قضایی مجلس افزود: این در حالی است 
که هم اکنون ما براحتی از طریق صرافی ها مواد اولیه 
تولی��د دارو را از چی��ن و هند وارد می کنیم و هیچ 

مشکلی در این زمینه نداریم.

بهزاد مهرکش: مجمع تشخیص مصلحت نظام در 2 جلسه اخیر لایحه الحاق ایران به کنوانسیون مبارزه با جرائم سازمان یافته فراملی، 
موس�وم به پالرمو را مورد بررس�ی قرار داد اما هنوز در این باره رای   گیری نکرده اس�ت. دلیل به مرحله رای نرسیدن این لایحه، بحث  های 
موافقان و منتقدان این لایحه بوده است، به گونه ای که حتی محمدجواد ظریف نیز در مقابل سوالات منتقدان که از او درباره نبود تضمین 
بویژه در مقوله تحفظ ها پرسیده بودند، قادر به پاسخگویی نبود. در همین زمینه  برای بررسی استدلال  های طرفین موافق و مخالف و نگاهی 
به فضای کلی مجمع درباره این لایحه بویژه در جلسات اخیر، »وطن امروز« با حسین مظفر، عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت وگو 

کرده است که در ادامه می خوانید.


